
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به تلاش ها 
براي لغو عضويت نرگس آبيار در آكادمي اسكار

 حضور يك زن ايراني افتخاري است
 براي آكادمي اسكار

پس از اعلام عضويت نرگس آبيار، كارگردان ش��يار 149 و ش��بي كه 
ماه كامل شد، در آكادمي اسكار برخي جريانات تلاش به تهيه نامه اي 
كردند تا بدين وسيله اسكار را از اين تصميم منصرف كنند. اين موضوع 

با واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي همراه بود. 
   ابراهيم داروغه زاده:

دعوت از خانم نرگس آبيار براي عضويت در آكادمي اسكار مايه مباهات سينماي 
ايران است و البته افتخاري براي آكادمي اسكار، اگر خانم آبيار بپذيرند. 

   امير تنها:
نرگس آبيار هنرمنديه كه داخل كشور ايستاد و كارش رو با قدرت تمام 
انجام مي دهد و همين جا داخل ايران از زنان مي گويد و مثل مس��يح 
علينژاد و فرشگرد پروژه بگير نشده، براي همينم برانداز بايد از عضويتش 

در اكادمي اسكار عصباني باشن. 
   اشكان مجللي:

هنر خانم نرگس آبيار داستان گويي است. قصه هاي وي داستان زنان 
ستم كشيده اين مرز و بوم در جنگ تحميلي اس��ت. داستان مادران 
ش��هيد و قربانيان ترور. حضور وي در آكادمي اسكار فرصت مغتنمي 

است جهت اشاعه صلح با ظرافتي زنانه. 
   امير ناظمي:

ذهن كليشه اي انس��ان ها را دسته بندي و براس��اس آن او را ارزشيابي 
مي كند، اما نرگس آبيار در كليشه هايش��ان جا ندارد، دغدغه اش هم 
شهيد اس��ت و هم حقوق زنان. تبريك به او كه خودش است و فراتر از 

كليشه  هاي ذهني مخالفانش ايستاده است. 
   حسين سپهوند:

اينكه گروهي يا گروهكي از خ��ارج اين مملكت بخواهند يك هنرمند 
دغدغه مند رو بزنن امري غيرطبيعي نيست، موضوع اينجاست كه اين 
همه هنرمند و فعال رسانه اي- سينمايي تو اين توئيتر فعال هستند، 

راجع به همه  اتفاقات عالم هم اظهار نظر مي كنند، منتها ظاهراً... 
   علي ابراهيمي:

آكادمي اسكار با تحقيق و بررسي سوابق افراد آنها را به عضويت خود در 
مي آورد و اعتراض به انتخاب اسكار كه آكادمي غير ايراني و معتبر است، 
تنها نشان دهنده غرض ورزي و نارضايتي از پيشرفت زنان ايراني است. 

   دارا نثاري:
كافي است يك بار فيلم  هاي نرگس آبيار را ببينيد تا به توانمندي هاي 
اين كارگردان بزرگ پ��ي ببريد. حضور اين بان��وي ايراني در آكادمي 
اسكار چيزي جز غرور و افتخار برايمان ندارد. برايشان آرزوي موفقيت و 

سربلندي دارم. رو سياهيش هم بماند براي امثال مسيح علينژاد!

اين بزرگ ترهاي كتاب نخوان!
احسان رضايي، نويسنده و منتقد ادبي، با اشاره به آمار فوق نوشت: طبق 
آمار نهاد كتابخانه هاي عمومي كشور، سال 1۳9۸ مجموع كتاب هاي 
امانت گرفته از كتابخانه هاي عمومي ايران ۲۸ميليون جلد كتاب بوده 
كه ۲۳ميليون نسخه اش كتاب هاي كودك و نوجوان بوده است. يعني ۸۲ 
درصد از امانت كتاب براي بچه ها و نوجوان ها بود، درحالي كه ۶۰ درصد 
اعضاي كتابخانه هاي عمومي را گروه سني زير 1۸ سال تشكيل مي دهند. 
بيشترين ميزان امانت كتاب هاي كودك هم متعلق به اين مجموعه ها 
بوده: »دفتر خاطرات بچه لاغرمردني« جف كيني، »قصه هاي من و بابام« 

اريش ازُر و »قصه هاي خوب براي بچه هاي خوب« مهدي آذريزدي.

   عبدالله گنجي:
هنوز يك بند از قرارداد ۲۵س��اله ايران و 
چين را نديده اند اما از سلطه، فروش كيش 
و... س��خن مي گويند علت ناراحتي بي اثر 
شدن تحريم دشمنان از مسير اين قرارداد 
است. اين جماعت اصرار بر رابطه گستردة 
با جه��ان دارند اما منظ��ور از جهان صرفاً 
غرب و پذيرش ش��روط آن براي عدول از 

هويت حقيقي انقلاب اسلامي است. 
  كبری خزعلي:

همان كس��اني كه در مقاب��ل برجام به به 
و چه چ��ه راه انداختند، اكن��ون دلواپس 
قرارداد با چين شدند و همراه رجوي و ربع 
پهلوي به ياد وطن پرس��تي با طعم امريكا 
افتاده اند. ه��ر چند دولت بايد به س��مت 
شفافيت در مفاد تمام قراردادها برود، اما 
دم خروس وطن پرستي اين افراد از پيش 

نمايان است. 
  محمد محمدي:

مردمي كه براي ۲۰۰ صفحه متن انگليسي 
برجام كه هرگز نخوندن جش��ن گرفتن، 

الان براي 1۶صفحه ق��رارداد با چين كه 
فارسي هم نوشته شده و هرگز نخوندن و 
99 درصدشون هم هرگز نخواهند خوند، 

ماتم گرفتن. 
  حسين اميرعبداللهيان:

من در مس��ير مذاك��رات س��ند راهبردي 
همكاري هاي جامع جمهوري اسلامي ايران 
و چين بوده ام. اين سند راهبردي در راستاي 
منافع دو ملت اس��ت. هدف از فضاس��ازي 
دشمنان خارجي، قطع همكاري سودمند 
دو كشور است. جهان در مرحله گذار مهمي 
است. با قدرت و درايت از تروريسم تحريمي 

همه جانبه دشمن عبور خواهيم كرد. 
  مهدي قاسم زاده:

قطعاً مخالفت امريكا با برنامه  مش��اركت 
راهب��ردي اي��ران و چين، نباي��د دليل و 
مجوزي براي تأيي��د بي چون و چراي اين 
سند شود و بايد در كنار بررسي دقيق آن 
در مجلس، افكار عمومي نيز نسبت به آن 
اقناع ش��وند، اما جالب اينجاس��ت همان 
جماعتي امروز داعي��ه دار #منافع_ملي 

و نگران وضعي��ت ش��رايط داخلي چين 
ش��ده اند كه ديروز نخوانده ب��راي برجام 
جش��ن گرفتن��د، باوج��ود بدعه��دي 
امريكايي ها، حاض��ر بودند برجام هاي ۲ و 
۳ را نيز چشم بس��ته امضا كنند، اوباما را 
مودب مي خواندند، حاضر بودند ش��روط 
امريكايي ها براي دخالت در امور كشورمان 
تحت عنوانِ حقوق بشر را بپذيرند و حتي 
يك بار نيز حاضر نشدند در جريان مذاكرات 
برجامي ش��ان، نس��بت به سياست هاي 
خصمانه  امريكايي ه��ا در منطقه )عراق، 
افعانستان، يمن، س��وريه و...( لااقل يك 
اعتراض خش��ك و خالي كنند تا مبادا به 

جناب كدخدايشان بر بخورد!
  علي جعفري:

درباره قرارداد ۲۵ س��اله ه��م بايد مراقب 
منافع ملي بود و هم اف��كار عمومي. نبايد 
اينگونه تلقي ش��ود كه جمهوري اسلامي 
غرب س��تيز و شرق دوس��ت اس��ت. براي 
جلوگيري از چنين تصوري بايد جزئيات 
توافق شفاف و جزئيات فني با دقت رعايت 

ش��ود. دقيقاً همان چيزي ك��ه در توافق 
محرمانه و نابرابر برجام رعايت نشد. 

  طاها باقري:
مطمئن باشيد همونايي كه مردم ساده رو 
براي خوش��حالي ودفاع از برجام آوردن تو 
خيابون بازم همون مردم رو ميارن تو خيابون 
براي مخالفت با قرارداد ۲۵ ساله؛ مطالبه ما 

بررسي اين قرارداد در مجلس مي باشد. 
  دانيال معمار:

در سند همكاري ۲۵ س��اله ايران و چين، 
نه از ف��روش و ت��اراج يك وج��ب خاك 
ايران خبري هس��ت و نه از حضور نظامي 
ارتش چين در كشورمان؛ اما طنز روزگار 
اينجاست كه كسي مثل رضا پهلوي مقابل 
اين معاهده موضع و ژس��ت وطن پرستي 
گرفته كه بحرين، استان چهاردهم ايران 
در زمان پدرش از ايران جدا ش��د. توافق 
اي��ران و چين ب��راي روابط اس��تراتژيك 
۲۵س��اله بايد حتماً عملياتي ش��ود. اين 
توافق براي يك روابط استراتژيك، كاملًا 

درست و حكمت آميز است. 
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از نازك نارنجي بودن بيرون بيا!
استاد شهيد مرتضي مطهري)ره(:

با نازك نارنجي بودن، انس��ان نه تنها بنده خدا كه اصلًا انس��ان 
نمي شود؛ از نازك نارنجي بودن بيرون بيا! با نازك نارنجي گري 
آدم بنده خدا نمي شود، اصلًا انسان نمي شود؛ آدم نازك نارنجي 
انسان نيست. روزه مي گيري سخت است، مخصوصاً چون سخت 
است بگير! ش��ب مي خواهي تا صبح احيا بگيري برايت سخت 
است، مخصوصاً چون سخت است اين كار را بكن! يك مدتي هم 

به خودت رنج و سختي بده، خودت را تأديب كن!
منبع: كانال رسمي »بنياد شهيد مطهري)ره(« به استناد صفحه 

14۳ كتاب آزادي معنوي
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جهان در گذار مهم
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به قرارداد 25ساله با چين

انتش�ار اخبار مربوط ب�ه انعقاد ق�رارداد 25 س�اله با چي�ن واكنش هاي فراوان�ي را در 
ش�بكه هاي اجتماعي برانگيخت. عده ي بس�ياري با آنكه جزئيات كاملي جز متني 18 
صفحه اي از اين قرارداد منتش�ر نش�ده اس�ت، قرارداد با چين را فروش خاك ايران)!( 
مي خوانند. اين در حالي اس�ت كه عمده كارشناس�ان اقتصادي و سياس�ي اين قرارداد 
را قراردادي مه�م مي دانند كه منافع ملي ايران را در ش�رايط تحريم تأمين خواهد كرد. 

برخي كاربران ش�بكه هاي اجتماعي نيز با تأكيد بر نظرات كارشناسي ضمن درخواست 
براي ايجاد ش�فافيت پيرامون ق�رارداد از تغيير رويك�رد دولت ايران از غرب به ش�رق 
استقبال كردند. كاربران مخالفت، منتقدين به اين طرح را نه بر س�ر اصل مفاد قرارداد، 
بلكه بر سر تغيير رويكرد از غرب به شرق دانستند. آنها معتقدند مخالفان همان كساني 
هس�تند كه بعضاً برجام را كه دس�تاورد آن تقريباً هيچ بود، نخوانده حمايت مي كردند. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

   سبوي دوست

كانال تلگرامي »تحليل سياس��ي و جنگ 
نرم« مطلب��ي را به قلم »ره��ا عبداللهي« 

منتشر كرد. در اين مطلب مي خوانيم:
حداقل پنج ماه است كرونا مهمان شهرهاي 
ماس��ت. در اين چند ماه زياد شنيده ايم از 
رعايت نكردن م��ردم، از بي تفاوتي عده اي 
و اعتقاد نداشتنش��ان ب��ه خطرناك بودن 
شرايط، برگزاري مجالس عروسي و ختم، 
اس��تفاده نكردن از ماسك و... مردم رعايت 
نمي كردند و كرونا هر روز بيش��تر جولان 
مي داد تا امروز كه رسيديم به هر هفت دقيقه 
يك فوت��ي! آماري به ش��دت نگران كننده 
و تأس��ف بار! مردم رعايت نكردن��د؛ تدبير 
مس��ئولان دقيق نبود؛ توزي��ع امكانات در 
برخي مناطق عادلانه نبود... اما يك سوزن 
هم به نقش و تقصير مديريت اطلاع رساني 

بزنيم، بد نيست! 
ما هر روز در خبر س��يما حضور سخنگو را 
داشتيم با يكسري آمار و ارقام و توصيه هاي 
كلام��ي و البت��ه درب��اره بح��ران كرونا در 
كش��ورهاي غربي. بعد از مدت��ي هم حتي 

اعلام آمار استاني متوقف ش��د. آيا اينها در 
تصوير كردن وضعيت اضط��راري در ذهن 
م��ردم كافي بود؟ ط��ي چند ماه گذش��ته 
چق��در در بخش ه��اي خب��ري از وضعيت 
بيمارستان ها، خسته شدن پرسنل، پر شدن 
بيمارستان ها در شهرهاي قرمز، گفت وگو با 
بيماران بدحال، بيماران معطل مانده در صف 
آي سي يو در شهرهاي بحراني مثل دزفول، 
پخش تصاوي��ري از دردناك بودن تس��ت 
بيني... چيزي ديديم؟ تم��ام اين مدت هر 
روز از ميزان اطلاعاتي كه به مردم مي داديم، 
كمتر كرديم و زندگي مردم هر روز عادي تر و 

تعداد كرونايي ها هر روز بيشتر شد!
روانشناس��ان اجتماعي مي گويند از شروط 
جلب مش��اركت مردم تعري��ف موقعيت به 
عنوان اضطراري است، اما اين موقعيت فقط 
در روزهاي اول كه كرونا تازگي داشت و مبهم 
بود، به وجود آمد. گفتن واقعيت ها و ملموس 
كردن خطر براي مردم چقدر مي توانست از 
رس��يدن به وضعيت امروز جلوگيري كند؟ 

گاهي ترس بهتر از آرامشي مرگ آور است. 

 پيوست رسانه اي نادرست
 شريك بحران كرونا

۲9ام ماه مي، در راه سفر از توكيو به لندن جهت ديدار با دولت بريتانيا، در ابوظبي 
براي سوخت گيري مجدد و اندكي اس��تراحت توقف كرديم. سعادت داشتم كه در 
آنجا با دوست قديمي ام وليعهد امارات، محمد بن زياد ملاقات كنم. او را سال ها بود 
كه در كنار همتاي اماراتي ام ش��يخ طحنون بن زياد و ديگران مي شناختم. وليعهد 
چندين و چند بار تكرار كرد كه نمي تواند به من بگويد كه چقدر حضور من در آنجا 
مهم است و اين حضور چه سيگنال با اهميتي را به سراسر خليج فارس مي فرستد. او 
و اماراتي ها از اينكه ما به تحركات اخير ايران پاسخ نمي دهيم و از آن طرف روز به روز 
موش��ك هاي حوثي ها و گروه هاي شبه نظامي ش��يعي در عراق زياد مي شود، ابراز 
نگراني مي كردند. همچنين از كمك هاي ايران به طالبان در افغانستان بسيار دلخور 
بودند. آنها همچنين چرايي درخواست ترامپ از آبه براي ميانجيگري ميان امريكا و 
ايران را درك نمي كردند. من به شكل ناموفقي سعي كردم ايده ترامپ را شرح دهم 
و بگويم كه حرف زدن از مذاكره واقعاً به معناي تماي��ل امريكا به گفت وگو با ايران 
نيست. وليعهد و اعراب خليج فارس با اين كار موافق نبودند، مهم تر از همه اينكه خود 
ايران هم تمايلي به اين كار نداشت. همه اين كار را يك ضعف مي ديدند. )در عمل، 
بعد از آنكه به لندن رسيدم، مشاور امنيت ملي سعودي، مساعد بن محمد العيبان كه 
من هرگز او را ملاقات نكرده بودم، خودش را به من رساند تا به من بگويد كه وليعهد 
وي، محمد بن سلمان، خواسته اس��ت كه من بدانم چقدر آنها از س��فر آبه به ايران 
ناراضي هستند. من از او خواستم كه اگر وليعهد فكر مي كند، ممكن است شانسي 
بيشتر از من داشته باشد، مستقيماً با ترامپ تماس بگيرد!( من به سوي لندن رفتم، 
در حالي كه به همان اندازه اي دلسرد بودم كه در زمان اوباما وقتي رهبران خاورميانه 
يكي پس از ديگري مي پرس��يدند، چرا اوباما فكر مي كند آيت الله ه��ا داوطلبانه از 

تروريسم و سلاح هاي هسته اي دست مي كشند، دلسرد بودم. 
بعد از ديدار با دولت بريتانيا، بريتانيايي ها و س��پس فرانس��وي ها ميزبان 7۵مين 
جشن هاي سالانه  روز دي )اولين عمليات در جبهه نرماندي در جنگ جهاني دوم( 
شدند. بعد از جشن نورمندي، ماكرون ترامپ را به يك ناهار دعوت كرد كه موضوع 
اصلي آن ايران بود. ماكرون بر ضرب الاجل ۸ جولاي ايران متمركز بود. ايراني ها به 
اروپايي ها اولتيماتوم داده بودند كه فقط تا ۸ جولاي فرصت دارند كه منافع اقتصادي 
ايران را كه در برجام تعهد داده اند، تأمين كنند، وگرنه شروع به نقض محدوديت هاي 
كليدي خواهند كرد. در اتحاديه اروپا چنين نقض هايي ممكن است نشانه اي بر مرگ 
توافق باشد. با اين توصيف به نظر من ماكرون خواستار اقدام آبه بود. او مي خواست 
بداند كه قرار اس��ت ما چه امتيازي را به ايران بدهيم. آي��ا مي خواهيم در تحريم ها 
تخفيفي لحاظ كني��م؟ از ايران چه مي خواهيم؟ آيا خواس��تار كاهش فعاليت هاي 
نظامي در سوريه و يمن هس��تيم؟ ترامپ پس از توضيح دوباره تأثير اعمال مجدد 
تحريم ها بر ايران، حرف را به نقض قانون لوگن از س��وي جان كري و تلاش او براي 
متقاعد كردن ايران براي عدم مذاكره با دولت ترامپ كش��اند. منوچين گفت ما به 
راحتي مي توانيم تحريم هاي مربوط به ايران را قطع ي��ا وصل كنيم، اين واقعاً يك 
اشتباه در مسير اثر بخشي تحريم ها بود و كاملًا خلاف چيزي بود كه ترامپ در اين باره 
گفته بود. او ممكن بود در اين مسير حركت كند، اما منوچين متزلزل بود و واقعاً وقتي 
اين حرف را زد يك لحظه فكر نكرد كه اگر تحريم ها را برداريم چه پيامي به جهان 
مخابره مي شود! حتي نپرسيد چه چيزي ما در اين پا پس كشيدن به دست مي آوريم! 
ماكرون صريحاً گفت نگران رد قاطع درخواست مذاكره از سوي ايران است. من اما 
اطمينان داشتم چنين خواهد شد. به نظر من سراسر اين گفت وگو يك فاجعه بود. 
سفر آبه به ايران به اندازه كافي بد بود و حالا ورود اروپايي ها به آن بدترش هم مي كرد! 
آنها برنامه اي متفاوت از ما داشتند و به جاي اينكه بر حل اساسي مشكلات متمركز 
باشند، مي خواستند به هر قيمتي كه شده است توافق هسته اي را نگه دارند. البته اگر 
ايران به اقدامات خصمانه اش ادامه مي داد و اهداف جديد ايالات متحده يا متحدان 
ما را مورد اصابت قرار مي داد، هر گونه پاس��خ نظامي امريكا همه تلاش هاي بي روح 
ديپلماتيك ژاپني ها و اروپايي ها را متوقف مي كرد و اين همان چيزي بود كه موقتاً 

تصميم من براي استعفا را به تأخير مي انداخت. 
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عيس��ي محمدي، روزنامه ن��گار، در كانال 
تلگرامي »روزنامه  نگاري جديد« نوشت:

يكي از بهترين فرمول هاي روزنامه نگاري كه 
تا به حال آموخت��ه ام و در دفترچه هايم ثبت 
كرده ام و البت��ه ارتباطي هم به تكنيك هاي 
روزنامه نگاري ندارد، يك نگرش روزنامه نگارانه 
است. اين را هم از سيدفريد قاسمي آموخته ام 
كه 1۰، 1۵ س��ال پيش گمانم در مصاحبه 
ب��ا جام ج��م اش��اره ك��رده ب��ود. جايي كه 
مصاحبه شونده از او مي پرسد يك فرمول در 
دنياي روزنامه نگاري؟ و او هم پاسخ مي دهد 
كه از ميزان كساني كه در روزنامه نگاري جدي 

كار مي كنند، كم مي شود. 
در واق��ع يك نم��ودار اس��ت. يعن��ي هر 
چقدر ع��دد جديت در كار بالات��ر مي رود، 
به همان نس��بت ع��دد فعالاني ك��ه با اين 
جديت كار مي كنند، كم مي ش��ود. ش��ايد 
9۰  درصد فع��الان روزنامه نگاري، نزديك 
به 1۰، ۲۰درصد در كارشان جدي باشند. 
همين طور اين عدد جلوتر مي رود. در نهايت 
كس��اني كه ۸۰ يا 9۰ درصد در كارش��ان 
جدي هستند، تعدادش��ان كمتر مي شود، 
1۰ درصد يا كمت��ر و حتي بالات��ر از اين، 
كساني كه 9۰ يا 9۵ درصد در كارشان جدي 

هستند، ديگر انگشت شمار مي شوند. 
بد نيست در اين ميانه، جمله اي از اندرو كارنگي، 
ميلياردر بزرگ چند دهه گذشته امريكا و جهان 
را مرور كنيم. در جايي گفته بود كه بيش��تر 
آدم ها مقداري از وجودشان يا زندگي شان را 
براي كارشان مي گذارند، اما عده اي ديگر نيمي 
از وجودش��ان را براي كار مي گذارند و بايد به 
آنها احترام گذاشت، اما گروهي ديگر هستند 
كه همه وجود و زندگي شان را براي كارشان 
مي گذارند و دنيا بايد به افتخار اينها، بايستد و 

كلاه از سر بردارد. 
برگردي��م ب��ه ماج��راي اصل��ي. ام��روزه 
روزنامه ن��گاران و كارمندان رس��انه زيادي 
را داريم كه س��رگرم توليد خبر و محتواي 
خبري و رسانه اي هستند؛ حالا در هر ژانر 
و قالبي ك��ه مي خواهد باش��د. واقعاً چند 
درصد اين افراد، بالاي 9۰ درصد در كارشان 
جديت دارند؟ اما وقتي كه از جديت صحبت 
مي كني��م، يعني چه؟ محس��ن چاوش��ي 
روزگاري در يك��ي از مصاحبه ه��اي خود، 
ماجراي خواندن آهنگ علي سنتوري را ذكر 
كرده بود. او مي گفت كه به قدري وضعيت 
مالي بدي داش��ت كه حتي پول نداش��ت 
تا ازگل، محل اقام��ت داريوش مهرجويي 
برود. او حتي اس��توديويي هم نداشت، در 
نهايت يك پت��و داخل ديواره��اي يكي از 
اتاق هايش كشيده و يك پتو هم بيرون در 
و ديوار، ت��ا حالت عايق ايجاد ش��ود. حتي 
گاهي مي رفت زير پتويي كه روي خودش 
و ادوات موسيقي اش كشيده بود، شروع به 

تمرين مي كرد؛ هم براي اينكه صدا بيرون 
نرود و همسايه ها شاكي نشوند و هم براي 
اينكه كيفيت بهتري داشته باشد. جديت، 
يعني چنين چيزي. چقدر ما حاضريم با اين 

وضعيت كار كنيم؟ 
بيش��تر نق��ل قول ه��ا و گفته هاي��ي كه از 
روزنامه نگاران ش��اغل مي ش��نويم، حاكي 
از اين اس��ت كه اگر در بخشي ديگر، كاري 
بهتر پيدا كنن��د با موقعيت ش��غلي بهتر، 
حتماً خواهند رفت. حتي بخش��ي از بدنه 
روزنامه نگاري، اساساً به اينجا آمده است تا 
راه را براي يك كار كارمندي و روابط عمومي 
و مشاوري و كار در جايي ديگر باز كند. در 
واقع ب��راي آنها، روزنامه ن��گاري يك غايت 
نيست؛ يك مسير اس��ت. آنها نمي خواهند 
روزنامه نگار بمانند و روزنامه نگار بميرند؛ آنها 
از پله اي به نام روزنامه نگاري مي خواهند به 

سمت مقصد دلخواه شان بالا بروند. 
يكي از دوس��تان، نقل قول جالبي از يكي 
از اعضاي تيم محمد قوچاني نقل مي كرد. 

البته اين نقل قول براي 1۰، 1۲ سال پيش 
بود. مي گفت وقتي قوچان��ي از زندان آزاد 
ش��د، پيش ما آمد و گفت روزنامه بعدي را 
كي بزنيم؟ به او گفتيم شما همين امروز از 
زندان آمده اي، چند روزي صبر كن. قوچاني 
هم جواب داده بود كه م��ا روزنامه نگاريم، 
اگر هم نگذارند كارمان را بكنيم، حتي اگر 
شده با يك روزنامه ديواري هم بايد كارمان 

را پيش ببريم. 
روزنامه نگار جدي از نظر من يعني كس��ي 
كه به روايت قوچاني، در اين شغل از حيث 
مالي و فرهنگي و ذهني ب��ه رضايت كامل 
برسد. نه اينكه هنوز بخشي از ذهنش پيش 
دنياي سينما و موس��يقي و سلبريتي ها و 
سياس��ت و دولت و... باشد. نه اينكه به قول 
برخي از هنرمن��دان، روزنامه نگاري آكنده 
از هنرمنداني شكست خورده و عقيم مانده 
باش��د كه عقده هاي فروخورده اي دارند. او 
همه ذهن و روانش در اين كار لبريز شده و 
به ارضاي كامل حرفه اي و فرهنگي و ذهني 
مي رسد. ديگر نياز به تجربه اي در حوزه اي 
ديگر نداشته و ندارد. يك روزنامه نگار جدي، 
در يك روزنامه يا مجله يا شبكه تلويزيوني 
يا سايت كار مي كند. اگر نشد، در يك سايت 
يا حس��اب ش��بكه مجازي اجتماعي. اگر 
نش��د به صورت ناش��ناس كارش را پيش 
مي برد. اگر باز هم نش��د، به ارسال سوژه و 
مطالعه و تمرين ادام��ه مي دهد تا فرصت 
مناسب برسد. او يا روزنامه نگاري مي كند، 
يا وقتي روزنامه نگاري نمي كند، درباره اش 
حرف مي زند. يا وقتي كه هيچ كدام را انجام 
نمي دهد، درباره اش فكر مي كند. واقعاً فكر 
مي كنيد چند درصد روزنامه نگاراني چنين 

جدي داريم؟ 

جديتدرروزنامهنگاري؛كالاييكهكمتريافتميشود
   تحلیل

 هدف امريكا 
واقعاً مذاكره نيست!


